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Protagonistes Eulàlia Mas Directora de la Federació catalana de voluntariat social

Entrevista Elisenda Paluzie

“La gent està
cansada de parlar
tant i fer tan poc”

Planes 6-8

Presidenta de l’Assemblea Nacional Catalana (ANC)

Control de febre a l’entrada
d’una llar d’infants ■ EPA

Un 40% de
les escoles
bressol, en
risc de tancar
El pla de rescat del
govern serà clau per
aguantar aquest curs
NACIONAL. Plana 12

Petits,
frugals i
digitals

L’opinió

Jordi
Puigneró

Plana 8 Entrevista
Josep Maria Terricabras
Filòsof

“S’ha de
derrotar el
capitalisme”

CULTURA I ESPECTACLES. P24-25

Voluntaris contra el virus
L’Ainhoa i la Marina són dues dels quasi 5.000 nous voluntaris incorporats a la Creu Roja a tot Catalunya arran de la pandèmia ■ O. DURAN

NACIONAL. Planes 10 i 11

La crisi de la Covid ha fet disparar la incorporació a les ONG humanitàries



2 | EL PUNT AVUI
DILLUNS, 7 DE SETEMBRE DEL 2020

a futura unió entre
Bankia i CaixaBank

és una versió postmo-
derna del matrimoni
entre Isabel de Castella
i Ferran II. Almenys ai-

xò sembla si veiem l’eufòria nacional
amb què s’ha rebut l’anunci en la prem-
sa econòmica espanyola. El mite funda-
cional d’Espanya, ara a través d’unificar
actius bancaris, compartir paquets hipo-
tecaris i tancar oficines. Tanto monta,
monta tanto. La seu de totes dues és de
moment, i de manera accidental, a Va-
lència, tot i que no cal ser gaire espavilat
per veure-hi de lluny el somni nacionalis-
ta dels anys noranta de convertir Madrid
en l’única i gran capital financera de la
península Ibèrica, per a la qual cosa calia
absorbir i reubicar la banca basca i final-
ment també la catalana. Primer absorbir,
via fusió. Després reubicar. Allà, hi som. 

L’anunci ha motivat els inevitables ti-
tulars antiindependentistes i alguna
burla a la patètica imploració del govern
català que la seu del banc resultant sigui
a Barcelona: “Fainé dona el cop de grà-
cia al procés”, va escriure ahir un co-
mentarista econòmic en un digital ma-
drileny. Des del 2012 que no hi ha hagut
cap dia sense titular que anunciés la
mort definitiva del procés, de manera
que al cap de set anys han de recórrer a
les metàfores toreres. És el resultat de
confondre els desitjos amb la realitat, i
d’analitzar la situació política catalana
oblidant una variable fonamental: què
vol la gent. Mentre la gent, molta gent,
vulgui la independència, l’assumpte se-
guirà allà. Per molt que s’emportin els
bancs, decapitin partits, segrestin parla-
ments i ens vulguin refundar Espanya
dia sí dia també. De fet sospito que, com
més hi van, menys ganes tenen els inde-
pes de deixar de ser-ho.

L

Keep calm
David Marín

El reis són
els bancs

El Punt Avui expressa la seva opinió únicament
en els editorials. Els articles firmats exposen les
opinions dels seus autors.
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Més enllà del greu impacte en
la salut de les persones, el co-

ronavirus ha posat en evidència les
febleses d’una economia amb peus
de fang que va sortir tocada de la cri-
si financera del 2008 i que no va ser
reformada aprofitant els posteriors
temps de bonança. En la retallada de
les despeses socials, en la precaritza-
ció del treball i en tantes i tantes
mancances endèmiques, la Covid-19
ha trobat terreny adobat per causar
danys al teixit social. El tancament
d’empreses, l’ augment de l’atur, la
desesperació de milers de persones
afectades pels ERTO que encara no
han pogut cobrar ni un euro per la in-
capacitat del Servei Públic d’Ocupa-
ció Estatal (SEPE) de fer front a

l’allau de peticions són alguns dels
elements de l’estructura d’un forat
en el fons del qual hi ha no tan sols els
col·lectius més vulnerables, aquells
que fins ara malvivien de l’economia
informal, sinó també persones que
han passat a formar part de la nova
pobresa.

L’obtenció d’aliments bàsics ha
fet augmentar les cues en molts in-
drets del país i entitats com ara Càri-
tas, la Creu Roja o el Banc dels Ali-
ments fan l’impossible per intentar
donar resposta a aquestes necessi-
tats urgents, però el coronavirus no
ho posa fàcil. Entre altres coses, els
voluntaris de més de 65 anys, que
per edat formen part del col·lectiu de

risc, han hagut de deixar de fer tas-
ques presencials i ser substituïts per
persones joves. Per sort, el país té en-
tre els seus valors més destacats la
solidaritat i des de l’estat d’alarma
s’han incorporat com a voluntàries a
la Creu Roja més de 4.817 persones,
majoritàriament d’entre 18 i 27 anys.
Per la seva part, el Banc dels Ali-
ments està estudiant un nou format,
probablement virtual, per al Gran Re-
capte que es farà al novembre per
evitar el risc de concentrar voluntaris
als supermercats. Són temps de rein-
ventar fins i tot la solidaritat i temps
també d’esperança en què la ciuta-
dania, i per descomptat les adminis-
tracions públiques, estarà a l’altura
del que exigeixen les circumstàncies.

Temps de reinventar la solidaritat
EDITORIAL

La vinyeta. Fer
La frase del dia

“La política és així, avui
hi ets i demà no. Som
peons en un tauler”

Mariàngela
Vilallonga
EXCONSELLERA DE CULTURA

emano hora per entrevistar un
escriptor que, per damunt de
l’eventualitat que escriu, és

també un amic, i em respon amb mo-
dèstia que procurarà no atabalar-me
gaire perquè un llibre, diu, no és sinó
un reflex de “les passions inútils” a
què es lliuren gent improductiva com
ara ell. Em fa riure el tremendisme
amb què rebaixa els seus menesters,
però un cop hem concertat la cita hi
rumio, jo també. A qui l’importa, tot
això que fem? La suma dels llibres que
hàgim llegit no aporta més coneixe-
ment sobre el món que un vell àlbum
de records, on la vista tendeix a repo-
sar sobre les mateixes imatges, no

D sempre les més colpidores o sorpre-
nents, sinó les que van deixar em-
premta sense esforç, quasi a pesar
nostre, com les cuques que han pre-
servat la bonior dels estius de Julià
Guillamon. La literatura potser té la
lleugeresa tenaç d’un insecte. Valentín
Roma escriu a Diecinueve apagones y
un destello que, en un dels bombarde-
jos sobre Sarajevo, hi va haver al final
una brevíssima remor de fulles de ta-
ronger en un jardí proper, i el caporal
serbi encarregat de redactar l’informe
va haver de fer front al dubte de com
representar, dins el llenguatge de
guerra, aquella tremolor, aquella poè-
tica indiferència dels arbres. Beneïts

tarongers. Aquest estiu tan enrarit,
m’he acostumat a recollir-me sota una
olivera del Marokko, un cafè davant de
mar. Les fulles són tan petites, que no-
més fa falta un airet lleuger perquè
mirallegin com cuques de llum da-
munt la taula. La primera vegada m’hi
vaig estar sola, mentre els altres eren
a la platja, però després hi he anat por-
tant, una a una, persones que estimo.
El nostre hort de Getsemaní. L’altre
dia em va caure una de les fulles vora
la tassa. Va venir com una taca de
mentol desfent-se en un tirabuixó. Era
d’un tacte dur, d’un verd fosc enrossit
a la punta, com si algú hi hagués es-
corregut una gota d’oli amb el dit.

De set en set

Eva Vàzquez

Una olivera



| Punt de Vista | 3EL PUNT AVUI
DILLUNS, 7 DE SETEMBRE DEL 2020

HERMES COMUNICACIONS SA
President Editor:Joan Vall Clara. Comercial: Eva Negre, Maria Àngels Taulats, Eduard
Villacé i Josep Sánchez. Webs i Sistemes: Josep Madrenas. Recursos Humans:
Miquel Fuentes. Administració: Carme Bosch. Comunicació: Albert París.

Edita: Hermes Comunicacions SA
http://www.elpuntavui.cat
972 18 64 00. Güell, 68. 17005. Girona

Director: Xevi Xirgo i Teixidor. Vicedirectors: Emili Gispert i Toni Muñoz. Directors adjunts: Joan Rueda, Miquel Riera i Xevi Sala. Caps de secció: Toni
Brosa (Opinió), Carles Sabaté i David Brugué (Nacional), Anna Puig i Núria Astorch (Comarques Gironines), Pilar Esteban (Europa-Món), Xavier Castillón
(Cultura i Espectacles), Montse Martínez (Apunts), Pere Gorgoll (Necrològiques), Marcela Topor (Catalonia Today), Manel Lladó (Fotografia), Jordi Molins
(Disseny), Ramon Buch (Disseny web), Quim Puigvert (Llengua), Jaume Batchellí (Producció) i Antoni Dalmau (Tancament).

a preparació de la tornada a l’esco-
la, entesa com la represa global
del sistema educatiu, i la seva

adaptació a la Covid-19 ja és prou com-
plexa perquè els responsables de les ad-
ministracions la compliquin amb posi-
cions prèvies al protocol final de funcio-
nament. La prestació, o finalment sem-
bla que baixa laboral, per als pares i ma-
res que hagin de cuidar a casa fills en
quarantena per haver estat en contacte
amb algun cas n’és un exemple. Fins a
tres ministres i un vicepresident del go-
vern de l’Estat hi han dit la seva els úl-
tims dies. Aquesta setmana s’acabarà
de perfilar el protocol, juntament amb
el d’allargaments dels ERTO que aca-
ben a final de mes. Sembla que es tra-
mitarà com una baixa laboral, malgrat
que els metges han advertit que aques-
ta gestió complicarà la ja saturada aten-
ció primària. I tenen raó en advertir
que els CAP ja estan prou pressionats

L “La baixa laboral
per cuidar fills en
quarantena és un
dret social més que
laboral. El repte és
no col·lapsar els CAP

per la Covid perquè ara s’hi afegeixi la
tensió per les baixes.

La conciliació familiar no és només
responsabilitat de l’escola, sinó un dret.
I sobretot hauria de ser-ho per als tre-
balladors i treballadores més vulnera-
bles, que són els que més necessiten po-

der gestionar aquestes quarantenes
com una baixa i no com un permís no
remunerat que amenaci la seva preca-
rietat laboral. Famílies monoparentals,
treballadores de la neteja, del comerç,
autònoms... són sectors que no poden
permetre’s quinze dies al mes sense in-
gressar. Alemanya va atorgar cinc o deu
dies més de permís laboral remunerat
als progenitors que s’havien de quedar
a casa durant el curs. Un dret difícil
d’assolir a l’Estat espanyol per l’inesta-
ble marc laboral.

Però cal tenir en compte que la majo-
ria de cribratges massius per l’alt risc
de contagi comunitari s’estant fent en
barris o municipis de gran densitat de-
mogràfica i de menys poder adquisitiu.
A Barcelona mateix, el risc de contagi
pot ser fins a tres vegades més alt en un
barri de rendes baixes que en un de
benestant, segons un estudi liderat per
l’hospital del Mar.

Alumnes a casa
Carles Sabaté / csabate@elpuntavui.catA la tres

El ridícul no té
aturador
b El malaguanyat escriptor i
periodista Manuel Cuyàs, suara
traspassat, dedicà diversos ar-
ticles per desmentir la frase
que Tarradellas no va dir mai:
“En política es pot fer tot me-
nys el ridícul.”

“Tarradellas, com Mandela,
Gandhi i altres, no la podia dir
perquè, com aquests, va fer
profusament el ridícul mante-
nint durant anys una posició i
uns principis que per a la majo-
ria eren risibles i no conduïen
enlloc. Són els altres els que
qualifiquen el ridícul, com són
els altres els que et troben gua-
po o lleig. Tots els que final-
ment van negociar i van fer pos-
sible el retorn de Tarradellas,
fins al dia abans i durant 30
anys havien sostingut la ridicu-
lesa del president exiliat. La
frase, referida no a la política
sinó a tot, és de Josep Pla: «A la
vida es pot fer tot menys el ridí-
cul.»”

El ridícul, ai! no té aturador...
JORDI PAUSAS
París

Prou al peatge de
Martorell!
b La celebrada variant de Valli-
rana era només un tram del
projecte integral fins al coll de
l’Ordal. Ara el trànsit s’acumula
a la sortida del túnel i continua
afectant els veïns de les Case-
tes, un tram que ja tenia, fa
més de deu anys, el projecte re-
dactat, però que ara, amb les
noves “sensibilitats” munici-
pals, veig de difícil execució.

Confesso que hi havia, en
l’estratègia municipal, un doble
objectiu: una variant que ens
tragués el trànsit de pas, i fer-
ho abans que una possible
obertura del peatge de Marto-
rell ens deixés, per sempre
més, amb els camions de les
pedreres pel carrer Major.

Ara caldria no perpetuar la
perillositat evident d’uns trài-
lers que, aprofitant els túnels
que eviten la travessia urbana,
prenen l’N-340 i circulen a tot
gas pels revolts de Casetes Ju-
lià.

Per això és important posar
fi, més d’hora que tard, al peat-
ge de Martorell, causant també
d’altres despropòsits com
l’enllaç inacabat entre l’A2 i
l’AP-7.
JOSEP ALEMANY RIGOL
Vallirana (Baix Llobregat)

Les cartes adreçades a la Bústia han de portar les dades
personals dels seus autors: nom, cognoms, adreça, número de
telèfon i número de carnet d’identitat o passaport. Així mateix,
cal que no superin els mil caràcters d’extensió. El Punt Avui es
reserva el dret de publicar-les i escurçar-les. No es publicaran
cartes signades amb pseudònim o amb inicials. Els textos
s’han d’adreçar a bustia-catalunya@elpuntavui.cat

El lector escriu

Les cares de la notícia

El cantant i compositor del grup Teràpia de Shock,
banda dissolta l’any 2016, reapareix ara amb Massa,
un trio compartit amb Nil Bribian (bateria) i Esteve
Martínez (baixista) que fa només uns dies s’ha estre-
nat amb un disc que porta el mateix nom: Massa.

PRESIDENT DE BIELORÚSSIA

Reaparició amb Massa

Desenes de milers de persones van tornar a sortir al
carrer ahir en diferents ciutats de Bielorússia per exi-
gir la dimissió del president bielorús, que, després de
26 anys en el poder, continua amagat darrere de la
policia i d’esquena al rebuig social que té.

-+=

-+=

Una labor clau
Eulàlia Mas

D’esquena a la realitat
Aleksandr Lukaixenko

-+=

Ferran Massegú

La Federació Catalana de Voluntariat Social viu la
pandèmia en primera línia, d’una banda organitzant la
seva pròpia gent i, d’una altra banda, assessorant, for-
mant i tramitant gestions per a les prop de 350 enti-
tats adherides a les quals dona servei.

DIR. DE LA FEDERACIÓ CATALANA DE VOLUNTARIAT SOCIAL

CANTANT I COMPOSITOR

Sísif
Jordi
Soler

De reüll.Marga Moreno

Matrimoni de
conveniència

a notícia de la setmana passada va ser, amb el permís
de la pandèmia, de la tornada a l’escola i d’en Messi,

l’anunci de la fusió de CaixaBank i Bankia. Un casament
que sembla que es consumarà aviat per engendrar el
colós que liderarà per actius la banca a l’Estat espanyol.
Es veu que en aquest cas la grandària sí que importa, o
així ho asseguren els pares carbassers del BCE, on fa de
vicepresident l’exministre Luis de Guindos.

Els bancs es poden unir entre si, bé per complementar
els respectius negocis, com ara un
banc minorista amb un de més
especialitzat en empreses o en
banca privada, o bé entre iguals per
reduir despeses i millorar marges. En
aquesta ocasió s’ha produït pel
segon motiu, ja que CaixaBank i
Bankia s’adrecen a una clientela
molt semblant. Això comportarà,
d’una banda, reducció de plantilla,

que esperem que el neguit per la imatge dels
responsables bancaris faci que no sigui traumàtica, però
també un aprimament del servei que tots dos bancs feien
als clients. Aquests, a més, tindran menys opcions per
triar i els gegants que queden al sector –un minut de
silenci per les caixes d’estalvis– i hauran d’acceptar
pitjors condicions per als dipòsits i crèdits. Potser és una
bona notícia per a la fortalesa del sector. Pot ser. Però du
més mal averany per als consumidors.

L

La fusió entre
els dos grans
bancs porta
mal averany
per als
consumidors
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El president i la
secretària general
d’ERC ho recullen
en “un manual
per guanyar”

L’entitat indica que
és important seguir
atenent unes
160.000 persones

El Banc dels
Aliments opta
per donacions
virtuals

Junqueras
i Rovira
aposten per la
desobediènciaNacional

 quatre dies de la cele-
bració d’una Diada en
què l’ANC ha decidit
mantenir concentra-

cions reivindicatives al carrer a
pesar del recel de les autoritats
sanitàries, sembla obligat co-
mençar per aquesta qüestió
l’entrevista amb la presidenta
de l’entitat independentista.

El secretari de Salut Pública i el
president del Col·legi de Met-
ges no veien convenient fer les
manifestacions.
Ells evidentment han d’estar
fent recomanacions per mirar
de reduir el risc de contagis al
màxim. Ara, nosaltres hem
anat adaptant les concentra-
cions els últims dies per seguir
les mesures no només estricta-
ment, sinó més enllà del que
ens demana la direcció general
de Salut en les instruccions que
donen al Departament d’Inte-
rior respecte a concentracions.
Aquestes mesures són les que
vam debatre i valorar amb la di-
recció general de Protecció Civil
en la reunió que vam tenir.

Aquestes instruccions dema-
nen una distància entre perso-
nes de metre i mig, i nosaltres
l’hem augmentada a dos me-
tres. Arran de les reunions,
també vam decidir que les fa-
ríem amb control d’accés i tan-
cant l’aforament. Per tant, en
molt pocs dies hem generat una
web per inscriure’s a cada una

A

d’aquestes concentracions amb
un límit de gent. No s’hi podrà
apuntar més gent de la que l’es-
pai triat garanteix per assegu-
rar una persona cada quatre
metres quadrats.

Sent conscients que el risc
zero no existeix, també és veri-
tat que cada cop estan sortint
més estudis relatius al fet que, a
l’aire lliure i al carrer, és on n’hi
ha menys. Tenint en compte
que en som conscients i que po-
sarem tota l’organització a ga-
rantir que no es produeixin si-
tuacions de risc, creiem que
tampoc pot ser que, dels drets
fonamentals que han de ser
compatibles amb la salut públi-
ca, l’únic que s’hagi de sacrificar
sigui el de manifestació.

No es tanquen els restau-
rants, que són espais tancats;
no es tanca el transport públic.
Bé, hi ha raons econòmiques
per no fer-ho, s’ha de garantir el
dret al treball i que no s’acabi
d’enfonsar l’economia, i ho en-

tenem. S’ha de garantir el dret a
l’educació i, per això, les escoles
miren d’adaptar-se, però justa-
ment estem parlant d’activitats
que es fan a l’interior, que impli-
quen molt més risc. Nosaltres
fem concentracions a l’aire lliu-
re, exteriors, que hem disse-
nyat per reduir al màxim la mo-
bilitat. Demanarem a tothom
que no es desplaci, que cadascú
vagi a la concentració que li
quedi a prop de casa i hi pugui
anar a peu.

Temeu que els dies immediats
el govern pugui impedir les
concentracions si s’agreuja la
situació sanitària?
Nosaltres demanem que si la si-
tuació s’agreuja sigui el govern
qui actuï. Estem seguint les ins-
truccions que teníem i que es
van establir en el desconfina-
ment per poder fer manifesta-
cions amb seguretat. Si ara les
direccions de Salut i Seguretat
decideixen regular-ho d’una al-

tra manera i publiquen al DOGC
una resolució canviant aquestes
normes i la nova regulació im-
plica que no podem fer les con-
centracions, doncs ho respecta-
rem. Però han de ser ells els que
ho regulin. Nosaltres hem com-
plert i ens hem adaptat a les
normatives.

Creieu que les podreu acabar
fent?
A veure, algunes de les declara-
cions mèdiques són prèvies al
moment en què vam fer públic
com es faran les concentra-
cions. De fet, mentre m’entre-
vistaven a SER Catalunya van
connectar amb el president del
Col·legi de Metges i va dir que
no podia ser que pogués anar a
manifestar-se qualsevol que vol-
gués, que havien de ser amb afo-
rament, i justament jo li vaig
aclarir que les fèiem amb afora-
ment i control d’accés. Des de
dimecres, quan ho vam expli-
car, ja no he escoltat res més.
Estem treballant amb els Mos-
sos, com sempre fem per garan-
tir la seguretat i, de moment, no
ens ha arribat res més.

També s’han donat a conèi-
xer les manifestacions que l’es-
querra independentista (EI), la
CUP, Endavant, la Intersindical
CSC i altres grups fan sempre
per la Diada a les quatre capi-
tals, i també segueixen el model
de concentracions estàtiques,
amb distància, etc.

L’Ajuntament de Barcelona
també ha anunciat que manté

la festa major de la Mercè però
amb canvis. Fan actes durant el
dia i fins a les deu de la nit. No
en fan cap de nit i els actes se-
ran amb aforaments limitats a
800 persones, segons les diver-
ses activitats.

Tot això li fa pensar que es po-
dran fer les concentracions.
Sí, sí. Tot això ens fa pensar que
es podran fer.

S’han afegit més punts o muni-
cipis al centenar previstos?
N’hi ha alguns més, de pobles
molt petits que, com que ho po-
den organitzar ells, ja no les
anuncien al web d’inscripcions.
En part, les han decidit arran
del fet que hem donat el consell
d’evitar desplaçaments.

DISTENSIÓ · “Que concretin què podem fer per guanyar. Les actituds derrotistes d’anar repetint
que no estem prou forts ni preparats, desanimen” CONFRONTACIÓ · “També acaba frustrant fer
creure, sense concretar, que sí que s’hi va, que només és qüestió de dir-ho i que això ja vindrà sol”

Elisenda Paluzie Presidenta de l’Assemblea Nacional Catalana (ANC)

Xavier Miró
BARCELONA

“Cal concretar, i no
retòrica de diàleg
o confrontació”

❝❝ És insostenible veure
dos partits barallant-se
contínuament en
públic i governant
junts

Si se supera el 50%
dels vots, tens una
legislatura per
preparar-te i fer una
declaració efectiva

Elisenda Paluzie, al barri de
la Sagrada Família on viu
■ JUANMA RAMOS
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La Covid o l’exercici
de fer pensar

L’APUNT rò, són moltes les mestres que han optat per ampliar
aquest període fruit de les mesures que imposa la
pandèmia. Els beneficiats, segons els experts, seran
sens dubte els nens que podran gaudir d’una adapta-
ció més adient a les seves necessitats que no pas a les
del món laboral dels pares que imposa el sistema i que
la majoria acatava sense pensar-hi gaire. I tot bé.Emma Ansola

Sis mesos després i a les portes d’un nou curs escolar,
constato que si d’alguna cosa ha servit la pandèmia és
per reflexionar i posar cap per avall algunes polítiques
quotidianes que es donaven per assumides i accepta-
des per inèrcia. A l’escola bressol, per exemple, és hà-
bit instaurat oferir als pares una setmana d’adaptació
per tal que el nen es faci seu l’espai. Amb la Covid, pe-

No desplaçar-se vol dir no anar
a la concentració de la capital
de comarca?
Exacte. Inicialment, tres set-
manes enrere, comarques com
ara el Bages o Osona preveien
fer una concentració més gran
a Manresa i Vic, i ara se’n fan
més en altres municipis de les
comarques i així redueixes molt
més els desplaçaments.

Teniu un càlcul aproximat dels
voluntaris que caldran?
És difícil de fer-lo perquè, en
molts municipis, no existeix la
diferència entre voluntari i soci
actiu de l’Assemblea, que va a la
concentració i farà el que li to-
qui fer. Si fem pública alguna xi-
fra seran estimacions perquè
una cosa és l’acte central, en

què hi ha funcions marcades, i
una altra són els secretariats
territorials de l’ANC, que es dis-
tribueixen la feina entre ells.

Dimecres explicàveu que s’ha-
vien fet canvis a emplaçaments
més amplis com ara places i
grans avingudes. Heu hagut de
renunciar a manifestar-vos da-
vant d’alguna de les delega-
cions estatals d’Hisenda, Segu-
retat Social o el SEPE?
Sí, per exemple a Manresa. Vo-
lien fer un recorregut per dife-
rents administracions de l’Es-
tat, comptaven que seria l’acte
central de la comarca, i ara ho
han canviat i fan un acte per a
200 persones davant del Casi-
no. A canvi, s’han plantejat ac-
tes a molts altres municipis del

Bages. I n’hi ha d’altres que
s’han traslladat a places. Però
encara es mantenen força con-
centracions davant d’aquests
edificis. Les territorials han tin-
gut llibertat per adaptar-se, re-
dissenyar, fer canvis, a partir de
les directrius sanitàries que
hem donat. Són ells els que es
coneixen els seus municipis i els
espais més adients. Per exem-
ple, a Mollet es fa un format ti-
pus Via Catalana. Depenent
dels llocs hi haurà força varie-
tat.

Via com la que es farà al Mares-
me?
No, perquè la del Maresme és
una concentració lineal a la car-
retera N-II en alguns trams, i a
Mollet és com un circuit, però

sempre sense moure’s de lloc ni
donar-se les mans.

La Xarxa Independència, que
havia nascut com l’acció de la
Diada en cas de confinament,
sembla que serà una eina per-
manent.
Sí, exacte. Hem dissenyat
aquest web, hem plantejat l’ús
massiu de QR, sobre els quals
no teníem gaire experiència –hi
ha països a l’Àsia on en fan usos
múltiples i això s’ha accentuat
amb la pandèmia– i ho conver-
tim en l’eina solidària de l’ANC
davant la crisi. No és tant una
acció puntual per a l’11 de se-
tembre, sinó un projecte que
podrem aprofitar més enllà.

S’ha dit que no ha estat possi-
ble per qüestió de temps con-
nectar el web directament amb
entitats socials. Però entenc
que finalment es treballarà
amb aquestes.
Sí, sí. Està clar. Es van posar
quatre blocs per si vols destinar
els donatius al món de la cultu-
ra, la salut, les entitats socials o
el medi ambient. I, a partir
d’aquí, ja es buscaran els projec-
tes o les entitats concretes on
canalitzar-los. Passada la Diada
també haurem d’acabar de veu-
re com dissenyem aquest pro-
cés de selecció, que pot ser més
participatiu, per exemple.

Esperareu a tenir un fons sufi-
cient per començar a finançar
projectes?
Sí. De fet, ja tenim l’experiència
de la campanya Un milió de
mascaretes. Vam acabar produ-
int 600.000 mascaretes
–400.000 les vam distribuir a
col·lectius de risc i vulnerables,
a les residències– en aquella
època en què no n’hi havia, ja
que no se’n trobaven a les far-
màcies. Les altres 200.000 les

vam vendre a través de Bon
Preu i, quan ja vam tenir fons
suficients, vam acabar fent una
dotzena de donatius a hospitals.

Què demanarà als partits sobi-
ranistes i al govern per la Dia-
da?
Home, no farem un spoiler. No
ho diré abans de la Diada.

Doncs digui’m què creu que ha
de passar els pròxims mesos.
El nostre full de ruta és bastant
clar. Diem que, si se supera el
50% dels vots independentistes
en les pròximes eleccions al
Parlament, tens una legislatura
per preparar-te i poder fer una
declaració d’independència
efectiva. Això és el marc gene-
ral. A partir d’aquí, ens hem de
preparar, com s’ha de preparar
el govern en comptes d’estar-
nos discutint, en aquestes bata-
lles retòriques de si diàleg o con-
frontació, i els partidaris de l’un
i de l’altra, i tota aquesta guerra
preelectoral que hi ha. Es tracta
de definir aquelles accions ne-
cessàries per poder fer una de-
claració d’independència efecti-
va, i veure quines depenen
d’uns actors i quines d’uns al-
tres per posar-nos d’acord i ti-
rar-les endavant. Ara estem
pensant més en accions concre-
tes que en grans declaracions.
La gent s’ha cansat una mica de
parlar tant i fer tan poc.

Sobre aquest “debat retòric”,
Junqueras acaba de respondre
a JxCat que anar ara a la con-
frontació és anar a perdre.
Doncs llavors que ens concre-
tin. Que concreti què podem fer
per guanyar. Perquè, si no, les
actituds derrotistes d’anar re-
petint que no som prou forts ni
estem prou preparats desani-
men. I també acaben frustrant
les actituds de fer creure, sense

No s’acaba
d’entendre si la
remodelació és per
tirar endavant o per
interessos de partit

❝❝S’ha d’anar amb
compte, no fos cas que
tinguis una situació
sanitària pitjor el dia
d’anar a votar
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concretar, que sí que s’hi va,
que només és qüestió de dir-ho i
que això ja vindrà sol. Tot es
queda en grans declaracions
que no es concreten en accions i
entres en contradiccions enor-
mes. Aquí hem de trobar l’equi-
libri, que vol dir establir concre-
tament què, quan i com.

Que és el que no s’ha fet fins
ara...
Es veu que ens hem de dedicar
tots a comprar llibres dels uns i
dels altres per veure per on van
els trets. A la indústria editorial
li deu anar molt bé això, però no
crec que sigui la millor fórmula
d’adreçar-se a una ciutadania
madura.

No s’ha fet cap pas endavant
per trobar un consens mínim?
No. En aquests dos anys i mig,
quan semblava en alguna reu-
nió que començàvem a avançar
una mica i a posar una mica de
fil a l’agulla, llavors no sé què
passava ni quina polèmica sor-
gia, que implicava un altre en-
frontament entre partits i ja no
ens tornàvem a reunir durant
mesos.

No és una evidència que no es
podrà acordar res fins que no hi
hagi uns nous resultats electo-
rals?
Estic arribant una mica a
aquesta conclusió. Les eleccions
del 21-D van ser extraordinà-
ries perquè, en un context molt,
molt dur, l’independentisme les
va guanyar però sense haver di-
gerit, prometent coses en estat
de xoc que després no es van
dur a terme. I ara, un cop passat
el temps i cadascú havent fet el
seu procés de reflexió, potser
acabaran aclarint les coses una
mica més. Espero que, almenys,
les eleccions serveixin per a ai-
xò, i que sigui l’electorat qui de-
cideixi entre estratègies, tàcti-
ques i persones. Perquè també
caldrà veure si les definiran, les
estratègies, clarament si són
tan diferents.

Vostè veu el govern esgotat?
Estem en una situació molt es-
pecial, que tampoc prevèiem fa
un any. El govern està gestio-
nant una situació molt comple-
xa, de la pandèmia. Cansats ho
han d’estar per força perquè
gestionar una crisi d’aquesta
envergadura no és fàcil.

Veig que no té clar si calen
eleccions d’aquí a poc temps.
Bé, crec que hi ha arguments a
favor d’una cosa i de l’altra. La
situació derivada de la pandè-
mia també fa que hagis d’anar
amb compte, no fos cas que esti-
guéssim en una situació molt
pitjor sanitàriament en el mo-

ment que s’hagin de fer les elec-
cions. És un factor a tenir en
compte. Per altra banda, és evi-
dent que és bastant insosteni-
ble que hi hagi dos partits bara-
llant-se contínuament en públic
i governant junts. Hi ha argu-
ments per dir que sí, que com
més aviat millor i d’altres per
ser prudents amb la data de les
eleccions.

La probable inhabilitació del

president sembla que les farà
inevitables.
Si hi hagués unitat indepen-
dentista, no necessàriament.
Sempre hi hauria sobre el pa-
per l’alternativa d’investir un
altre president. Però la unitat
no hi és, i ser tu mateix qui
substitueixes el president que
t’han inhabilitat tampoc és una
actitud política gaire coherent
en un procés en què intentes
no sucumbir totalment a la re-

pressió. Seria el mateix que en
les investidures successives
que no es van permetre de
Puigdemont, Sànchez i Turull,
que l’ANC sempre va defensar
que eren una oportunitat per
visualitzar el conflicte. O po-
dem investir el candidat més
votat dins la majoria indepen-
dentista o tornem a repetir les
eleccions. Sempre vam defen-
sar això: o investidura o elec-
cions. En aquests moments,

des d’un punt de vista polític
també té lògica que, si s’inhabi-
lita al president, no se’l substi-
tueixi. I en aquest cas, corre el
calendari.

Què en pensa de la remodelació
del govern?
No s’ha acabat d’entendre gai-
re. Si es tracta de fer una remo-
delació per tirar endavant i
substituir peces que no han
acabat de funcionar bé, proba-
blement hauria hagut d’afectar
també altres conselleries. En el
cas d’Interior nosaltres ho ha-
víem demanat diverses vega-
des. No funcionava. El tipus
d’operacions policials que es fe-
ien en les mobilitzacions esta-
ven mal dissenyades i genera-
ven una repressió innecessària.
La remodelació podia anar en
aquesta línia, però llavors hi ha
hagut altres conselleries que
també han tingut una gestió
bastant defectuosa en el seu
àmbit de competència. Només
hi ha remodelació a les conse-
lleries d’un dels partits de la co-
alició de govern. No s’acaba de
saber si és una combinació d’in-
teressos interns de partit o no.
Es fa una mica difícil d’enten-
dre.

Quines altres conselleries creu
que no han funcionat?
On es va fer la pitjor gestió a
l’inici de la pandèmia va ser a
Afers Socials. De fet, es van
traslladar les competències de
les residències geriàtriques
d’una conselleria a una altra.

Quan diu que si se supera el
50% de vot independentista es
tindrà un mandat per preparar
la declaració efectiva, vol dir
uns quants anys.
En un màxim de quatre anys,
sí. Un màxim que, si les cir-
cumstàncies, la conjuntura, un
fet exterior que ara no preve-
iem o la preparació permeten
fer abans, doncs hauria de ser
abans. Es tracta de no fixar-se
els famosos divuit mesos i tro-
bar-te com et vas trobar alesho-
res, passat l’1-O.

Sembla un marge prou ampli
per acostar posicions estratè-
giques.
Dient això hi ha una part de l’in-
dependentisme a qui no farem
content perquè diran que la de-
claració d’independència ja està
feta i que el que cal és aixecar la
suspensió immediatament. El
que jo estic dient és que una al-
tra declaració sense la determi-
nació psicològica dels dirigents
ni la preparació de contingèn-
cies feta, no la volem. Fem la
quan siguem capaços de fer-la
efectiva. Com més ràpidament
millor. ■

Elisenda Paluzie Presidenta de l’Assemblea Nacional Catalana (ANC)

La presidenta de l’ANC fotografiada aquest diumenge a prop del seu domicili, a Barcelona ■ JUANMA RAMOS

[Diada] Si publiquen
una resolució que
no permet fer les
concentracions, ho
respectarem

❝ Demanarem a
tothom que vagi a la
concentració que li
quedi a prop de casa
i hi pugui anar a peu

❝ ❝L’Ajuntament de
Barcelona també ha
anunciat que manté
la festa major de la
Mercè amb canvis
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Una majoria independen-
tista constant a les urnes i
un referèndum pactat
amb l’Estat és la prioritat
d’ERC per als pròxims
anys. Un full de ruta, però,
que no descarta la unilate-
ralitat i la desobediència
civil si el govern espanyol
no ho accepta. L’estratègia
republicana s’explica en
un nou llibre signat aquest
cop pel president i la secre-
tària general d’ERC, Oriol
Junqueras i Marta Rovira,
sota el títol Tornarem a
vèncer (I com ho farem),
d’Ara Llibres, segons avan-
çava ahir l’ACN. El llibre
surt a la venda la setmana
vinent.

Els republicans el pre-
senten com “un manual
per guanyar” i “una guia
cap a la independència”.
La proposta estratègica,
elaborada a partir dels
“aprenentatges” del 2017,
estudia com corregir les
debilitats de l’independen-
tisme i com maximitzar
les seves fortaleses. Entre
els factors que assenyalen

que cal potenciar és “ser
una majoria inapel·lable”.
Lamenten que “ni en una
sola ocasió l’independen-
tisme no ha superat el llin-
dar del 50% dels vots en
unes eleccions convencio-
nals”. Així, Junqueras i Ro-
vira aposten per “lluitar
per aconseguir més de la
meitat dels vots de mane-
ra sostinguda, repetida-
ment” i, si és possible, en
totes les eleccions. De fet,
d’això depèn també que la
comunitat internacional
“es plantegi seriosament el
cas català”. Admeten que
en alguns moments, du-
rant la tardor del 2017, es
va voler confondre la sim-
patia de la població de di-
versos països europeus
amb la complicitat dels
seus governs, cosa que re-
coneixen que no van tenir
mai. Els dirigents d’ERC,
un des de la presó i l’altra
des de l’exili a Suïssa, apos-
ten per concentrar “el mà-
xim de força possible” a re-
clamar el referèndum en la
“fase actual del conflicte”.
Hi veuen tres virtuts: la
primera, que uneix la ma-
joria de la societat catala-

na; la segona, que “divideix
el govern espanyol i li pro-
voca contradiccions” a
causa del parer diferent
del PSOE i Podem, i tercer,
que és un llenguatge que
Europa “entén”. “La com-
binació d’aquests tres fac-
tors aconsella continuar
en aquesta línia, i encara
més quan no es donen les
condicions per a una DUI
efectiva”, argumenten.
Per això reclamen “traçar
estratègies intel·ligents a
favor del referèndum”, su-
mar majories àmplies a
Catalunya i “furgar en les
contradiccions dels demò-
crates espanyols”.

Unilateralitat
De fet, plantegen el diàleg
com a “imprescindible i es-
tratègic” i asseguren que
mantindran sempre la dis-
posició a l’acord a partir
d’un diàleg bilateral, ja
que, “en si mateix, ja és un
reconeixement explícit a
l’existència d’un conflicte i
d’un subjecte polític”. A
més, creuen que la taula
de diàleg entre governs
“acabi com acabi” ja ha es-
tat “una victòria”.

Tanmateix, reconeixen
que un referèndum no en-
tra dins dels càlculs d’Es-
panya i per això aposten
per preparar-se també per
a altres escenaris, com ara
el de la unilateralitat. I ad-
verteixen els altres actors
independentistes que
“parlar d’unilateralitat i de
confrontació tot el dia no
farà un miracle”. Defen-
sen que cal “una sòlida ma-
joria ciutadana i institu-
cional” i “una àmplia com-
plicitat dels agents socials
i econòmics”, que no hi va
haver el 2017. També cal
internacionalitzar l’eco-
nomia per ser “com menys
vulnerables millor als xan-
tatges econòmics de l’Es-
tat”.

Quant a la desobedièn-
cia civil, creuen que és una
eina “totalment vàlida i
democràtica” que veuen
“molt probable” que l’inde-
pendentisme hagi de tor-
nar a fer servir, “sigui de
manera puntual o en for-
ma de mobilització cons-
tant”. “No és cap escenari
forassenyat: un dia sortim
al carrer i ens hi quedem
sine die”, escriuen. ■

Redacció
BARCELONA

ERC prioritza una majoria
sostinguda a les urnes per
negociar el referèndum
a Junqueras i Rovira treuen llibre i asseguren que cal superar el llindar del
50% dels vots per ser forts a No descarten la unilateralitat si l’Estat s’hi nega

Junqueras i Rovira, en el ple del 10-O del 2017 en què Puigdemont havia d’informar dels resultats de l’1-O ■ A.P.
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i avui Catalunya fos un estat
se situaria al Top 5 dels pa-
ïsos més digitalment avan-

çats d’Europa, només al darrere
de Finlàndia, Suècia, Dinamarca i
els Països Baixos. I al davant de
grans estats com ara Alemanya,
França o Espanya. Això no ho diu
la Generalitat, sinó que ho diu una
institució independent i de presti-
gi com Deusto aplicant a Catalu-
nya el mètode de càlcul de digita-
lització de la Unió Europea cor-
responent a l’Índex d’Economia i
Societat Digital (DESI). Un indica-
dor comunitari que té per objec-
tiu mesurar i comparar la compe-
titivitat digital a Europa.

La primera conclusió que po-
dríem treure d’aquest indicador
de futur és que ser un estat no
gaire gran és un avantatge en
aquest món digital. La segona és
que ser un país frugal, o sigui que
no estira més el braç que la màni-
ga, és també sinònim d’estar al
capdavant d’aquest rànquing del
progrés del segle XXI. Dues ca-
racterístiques que podríem dir
que porten ADN català. Però que
en el cas de la segona és un avís
per a algunes esquerres del nos-
tre país sovint donades a malgas-
tar allò que no tenen.

Aquest indicador europeu és
també un aval a la viabilitat eco-

S

nòmica d’una Catalunya indepen-
dent, que sovint alguns indocu-
mentats posen en qüestió. La
gent ha de saber que fins ara Ca-
talunya ha hagut de caminar cap
a aquest futur digital amb els cor-
dons de les sabates lligats entre
si atès que no disposa de compe-
tències plenes en telecomunica-
cions i amb un Estat espanyol

que legisla digitalment contra Ca-
talunya via decretazos digitals
“para parar la República Digital”
segons paraules textuals del seu
president.

Però, tornant a l’indicador
DESI, observarem que on Catalu-
nya destaca molt per sobre de la
mitjana europea és en connectivi-
tat. Catalunya obté el lideratge de

la UE en cobertura de banda am-
pla mòbil i és segona pel que fa a
la implantació de banda ampla
ràpida: la fibra òptica. En aquesta
legislatura, que alguns van donar
per morta des del primer dia, el
govern ha realitzat la inversió més
gran feta mai per connectar tots
els racons de Catalunya. Aquest
2020 acabaran les obres de des-

plegament per connectar totes
les comarques de Catalunya i
s’arribarà al 90% de la població
en els pròxims mesos.

La connectivitat és avui un
dret econòmic i social del segle
XXI. Un potent instrument de co-
hesió territorial, de vertebració,
d’igualtat d’oportunitats i de pro-
grés per a tothom. Si volem ser
un país digital necessitem ciuta-
dans i ciutadanes, empreses i ne-
gocis, pobles i ciutats connectats
amb infraestructures intel·ligents.
Connectats al futur.

Invertir en connectivitat és la
millor garantia de feina i progrés
per a tothom. L’any 2020 passarà
a la història com l’any de la Co-
vid-19. Però ha de ser també el
punt d’inflexió de la digitalització
de la nostra societat i de la nostra
economia. Només aquells que es
digitalitzin podran afrontar els
reptes que ens prepara el futur.
De la mateixa manera que avui
entenem la importància històrica
d’haver estat un país industrial,
ara ens toca entendre que si no
som un país digital no serem un
país social.

“A cada poble un telèfon, una
escola i una biblioteca.” Aquest va
ser el lema de la Mancomunitat
per impulsar el desenvolupament
econòmic i social del país a prin-
cipis del segle passat. Al segle
XXI, des del govern reivindiquem
que “si un quilòmetre d’asfalt ens
connecta al municipi del costat,
un quilòmetre de fibra ens con-
necta al món, i per tant al pro-
grés”.
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OPINIÓ

Petits, frugals i digitals

Obres per a una instal·lació de fibra òptica al Maresme ■ ELENA FERRAN / ARXIU

Jordi Puigneró i Ferrer
Conseller de Polítiques Digitals i Administració Pública

El vicepresident i conseller
d’Economia de la Generali-
tat, Pere Aragonès, consi-
dera que, si es consuma la
fusió de CaixaBank i Ban-
kia, s’hauria de fixar “un
calendari clar” on s’esta-
bleixin els terminis per a la
sortida ordenada de l’Estat
de l’accionariat de l’entitat
resultant, bo i esperant

“una sortida tan ràpida
com sigui possible per evi-
tar qualsevol sospita d’in-
terferències polítiques”,
segons va indicar.

En una entrevista a Efe,
el vicepresident Aragonès
va definir la presència es-
tatal dins de l’entitat ban-
cària com “una situació
d’anormalitat”, pel fet que
el FROB encara mantingui
un 14% de Bankia. “Dissor-
tadament –va agregar–
hem vist que en moltes em-
preses de sectors regulats
acaba havent-hi interfe-
rències de determinats po-
lítics ja retirats que són
presents als consells d’ad-

ministració”.
Divendres passat, Ara-

gonès ja va parlar amb els
màxims responsables de
CaixaBank i els va traslla-
dar la preocupació del go-
vern pels llocs de treball, la
necessitat de mantenir la
competència malgrat la

concentració bancària i la
continuïtat del vincle his-
tòric del nou banc amb Ca-
talunya, amb petició ex-
pressa que la seu social tor-
ni de València a Barcelona.

Per la seva banda, els co-
muns van discrepar d’Ara-
gonès. En un missatge a

Twitter, l’eurodiputat Er-
nest Urtasun va afirmar
que la sortida de l’Estat de
Bankia és “un error”, i que,
per contra, l’administració
ha de fer valdre la seva po-
sició de segon accionista
perquè el nou grup faci fun-
cions de banca pública. ■

Redacció
BARCELONA

a Insisteix que la seu
de la fusió amb
CaixaBank hauria de
tornar a Catalunya

Aragonès insta
l’Estat a sortir
de Bankia

Foment del Treball es va mos-
trar ahir en contra de la pro-
posició de llei per regular el
preu dels lloguers, una pre-
sentació que tindrà lloc dime-
cres al Parlament. En un co-
municat, la patronal afirma
que la proposició de llei vulne-
ra la Constitució i l’Estatut en
divuit dels seus punts i intro-
dueix mesures que “enfonsa-
ran el mercat del lloguer a
mitjà termini”, a més de “re-
duir el valor del patrimoni im-
mobiliari català”. D’altra ban-
da, el president de Foment,
Josep Sánchez Llibre, també
va reclamar al govern espa-
nyol que injecti 50.000 mi-
lions d’euros en ajuts i sub-
vencions a les empreses, en lí-
nia amb el que han fet altres
estats europeus, encara que
el dèficit “quedi desbocat”.

El vicepresident Aragonès, durant l’entrevista ■ QUIQUE GARCIA / EFE
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Foment, contra
la regulació
dels lloguers
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